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Poštovani gospodine ministre, 
 
Prateći situaciju u našem društvu i mjere usmjerene na prevladavanje ekonomske krize, 
moramo istaći kako iznimno cijenimo napore koje kao ministar ulažete u poboljšanje stanja u 
sustavu zdravstvene zaštite građana. Držimo i da je najavljena racionalizacija zdravstvenog 
sustava značajan korak usmjeren upravo prevladavanju opće krize u društvu, a svaki napredak 
u rješavanju složene situacije pozdravljamo i preporučamo.  
 
Ovom prilikom Vam se obraćamo temeljem proaktivne uloge koju pravobraniteljica za djecu 
ima u društvu i koja je obvezujuća u svim situacijama u kojima prepoznajemo moguće kršenje 
prava i interesa djece. Naime, pravobraniteljica za djecu štiti, prati i promiče prava i interese 
djece na temelju Ustava Republike Hrvatske, međunarodnih ugovora i zakona (čl. 2. Zakona o 
pravobranitelju za djecu, NN 96/03). Konvencija o pravima djeteta kao dokument koji ima 
nadzakonsku snagu, između ostalog, obvezuje države stranke na pružanje najviše razine 
zdravlja svakom djetetu, te osiguranje uvjeta u kojima ni jednom djetetu neće biti uskraćeno 
njegovo pravo pristupa zdravstvenim službama. Iako podržavamo sve napore institucija 
društva u prevladavanju ekonomske krize, izražavamo svoju zabrinutost u zaštiti prava i 
najboljeg interesa djece u situaciji primjene najavljene racionalizacije u zdravstvenom 
sustavu. Unatoč tome što smo proučili dostupne podatke o planiranim aktivnostima u ovom 
segmentu, nismo sigurni što najavljeno objedinjavanje i/ili ukidanje pojedinih zdravstvenih 
ustanova, kao i druge najavljene promjene, znače za djecu narušenog zdravlja.  
Znače li mjere samo bolje usmjeravanje postojećih sredstava ili značajno smanjenje sredstava, 
budući se govori o značajnim uštedama? I što znači uopće bolje usmjeravanje sredstava? 
Koliko zdravstvenih ustanova u manjim sredinama koje, između ostalih pacijenata liječe i 
djecu, treba biti ukinuto? Svjesni smo potrebe da se glomazan sustav racionalizira i učini 
učinkovitijim i ekonomski prihvatljivijim, no nismo za „praktična“ rješenja ukoliko ona znače 
nedovoljnu i neujednačenu dostupnost zdravstvene skrbi za svako dijete. Čini nam se da i u 
dosadašnjoj organizaciji zdravstvenih ustanova ima previše djece koja moraju putovati zbog 
primjerenog liječenja i zdravstvene skrbi, a bojimo se da predloženom racionalizacijom 
situacija ne bude još gora i nepovoljnija za male bolesnike, posebice one s kroničnim 
bolestima. I to u situaciji kada roditelji ostaju bez posla i svako i najmanje putovanje, osim 



patnje za bolesno dijete, znači dodatni trošak za roditelje unatoč materijalnoj podršci sustava. 
Iako podržavamo mjere racionalizacije, protivimo se mjerama štednje na štetu bilo kojeg 
djeteta. Jer štednja na djeci dugoročno ima najskuplju cijenu, a to je narušavanje njihovog 
zdravlja. Djeca, pogotovo ona bolesna, nisu skupina koja može čekati bolja vremena, njima 
pomoć i zaštita treba sada i ovdje, dok sazrijevaju, odrastaju i formiraju se u buduće građane 
ovog društva.  
 
Stoga vam preporučamo da prilikom kreiranja i primjene mjera racionalizacije svakako vodite 
računa kakve će posljedice  pojedina mjera imati na djecu i njihovo zdravlje općenito i u 
sredini u kojoj dijete živi, kao i da štednjom ne ugrozite prava i interese djece koja su im 
zajamčena svim nacionalnim i međunarodnim dokumentima. 
 
Također Vas lijepo molimo da nas izvijestite o tome je li se u kreiranju mjera racionalizacije 
vodilo računa o interesima djece kao zasebne skupine pacijenata sa specifičnim zdravstvenim 
potrebama. Isto tako, molimo izvješće i o procjeni mogućih posljedica na standarde 
zdravstvene skrbi za djecu koje  planirana racionalizacija može imati.  
 
S poštovanjem, 
 

 
 
 
 

PRAVOBRANITELJICA ZA DJECU 
Mila Jelavić, dipl.iur. 


